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HULLADÉKCSÖKKENTÉS

Az uniós tagállamoknak csökkenteniük kell az egy főre 
jutó csomagolási hulladék mennyiségét 2030-ig 5, 
2040-ig pedig 15%-kal – áll az Európai Bizo�ság 
legújabb előterjesztésében. A javaslat kiterjed arra is, 
hogy a gyártóknak termékeik bizonyos százalékát 
újrahasznosítható csomagolásban kell forgalmazniuk, 
amelyen fel kell tüntetniük azt is, hogy annak hány 
százaléka újrafeldolgozo�. Emelle� az év�zed végére, 
például a zöldségek és gyümölcsök esetében, be�lta-
nák az egyszer használatos csomagolást, illetve betétdí-
jas rendszert vezetnének be a műanyag palackokra és 
az alumínium italdobozokra. Friss adatok alapján a 
tagállamokban a csomagolási hulladék átlagosan az 
összhulladék 36%-át teszi ki, azaz egy uniós állampolgár 
évente nagyjából 180 kg ilyen szemetet „termel”. A 
brüsszeli testület elképzelése szerint ezek az intézkedé-
sek hozzájárulnának a 2050-re kitűzö� klímasemleges-
ségi célok megvalósításához: a csomagolásból szárma-
zó üvegházhatású gázok kibocsátása 35%-kal, míg a 
vízhasználat 1,1 millió köbméterrel csökkenne. A 
csomagolásról és a csomagolási hulladékról szóló javas-
latot az Európai Parlament és a Tanács fogja tárgyalni. 

Forrás: MTI

KORRUPCIÓELLENES
MUNKACSOPORT

Magyarországon december 13-án megkezdi működését a 
Korrupcióellenes Munkacsoport, amely a két hete, autonóm 
szervként létrehozo� új Integritási Hatóságon belül alakul 
meg. A szervezetet azután hozta létre a kormány, hogy az 
Európai Bizo�ság kifogásolta a közbeszerzési eljárás átlátha-
tóságát és annak javításához kötö�e az uniós támogatások 
folyósítását. A munkacsoport a korrupció magyarországi 
helyzetét elemzi, javaslatokat tesz annak javítására, illetve 
véleményező és döntéselőkészítő munkát lát el, a megszer-
ze� információk alapján éves jelentést készít. 21 tagja lesz, 
10 állami és 10 nem kormányza� szereplő, illetve az elnök, 
Biró Ferenc, aki egyben az Integritási Hatóság vezetője is. A 
testület évente legalább két alkalommal ülésezik, határoza-
tok elfogadására akkor képes, ha tagjainak több mint fele 
részt vesz az értekezleten. 

Forrás: MTI

TURISZTIKAI FEJLESZTÉS GYULÁN 

Egymilliárd forint uniós támogatásból 
újul meg a Százéves Cukrászda és a 
Ladics-ház Gyulán. A két épület felújítá-
sán kívül interak�vvá alakítják a 
Ladics-házban található kiállítást, létre-
hoznak egy múzeumpedagógiai termet, 
valamint több új helyiséggel (pl. konyha, 
fürdőszoba, éléskamra) is bőví�k a tárla-
tot. A munkálatok során a két épületet 
átjáróval kö�k össze, ezzel létrehozzák a 
Százéves Látogatóközpontot. A Terület- 
és Településfejlesztési Opera�v Program 
(TOP) keretéből megvalósuló korszerűsí-
tés része a Békés megyei város kerékpá-
rút hálózatának bővítése is, a Nagyváradi 
ú� bicikliút kialakításával.

Forrás: MTI 
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FELLÉPÉS A SZANKCIÓK MEGSÉRTŐI ELLEN

Egységesítené az Oroszország elleni büntetőintézke-
dések megsértésére vonatkozó tagállami intézkedé-
seket az Európai Bizo�ság új javaslata. A közös 
szabályozás lényege, hogy az Európai Unió területén 
könnyebb legyen a nyomozás, a vádemelés és a 
büntetés kiszabása, amennyiben valaki megszegi a 
szankciókban foglaltakat. Az előterjesztés alapján 
büntetendő például olyan áruk vagy szolgáltatások 
kereskedelme, amelyek adásvétele �los vagy korlá-
tozo�. Az elképzelés szerint büntetnék, ha egy tagál-
lam harmadik országgal olyan ügyleteket kötne, 
amelyeket az EU korlátozó intézkedései �ltanak vagy 
korlátoznak; illetve ha a szankciós listán szereplő 
személy vagy szervezet számára rendelkezésre 
bocsátanának pénzeszközöket, vagy ha elmulaszta-
nák a vagyonbefagyasztással sújto� illetővel szem-
beni intézkedések végrehajtását. Szintén bírságot 
rónának ki arra az országra, amely lehetővé tenné 
szankcionált személyek belépését vagy átutazását az 
Európai Unió valamely tagállamának területén. A 
bizo�sági irányelv célja, hogy bezárja az ún. kiskapu-
kat, és fokozza a szankciók elre�entő erejét.

Forrás: Európai Bizo�ság

VIRTUÁLIS ERŐMŰ

A Nano Energies nevű cseh vállalat olyan okos megoldással 
tenné rugalmasabbá a villamosenergia rendszer működtetését, 
amely egyú�al a költségeket is csökkentené. A cég által kínált 
szolgáltatás, az ún. rugalmassági aggregáció több áramtermelőt 
és -fogyasztót tud összekapcsolni egy közös rendszerbe. Ezzel egy 
nagy, virtuálisan irányítható „erőmű” jön létre, amely egyenlete-
sebbé teszi a megújuló energiatermelésre épülő villamosener-
gia-hálózatok működtetését. A távolról szabályozható energiafo-
gyasztással átlagosan 10-30%-os energiaköltség-csökkenés 
érhető el. Ez az arány az éjjel-nappal működő vállalatok esetében 
akár 60% is lehet, a működés átalakítása nélkül. A Nano Energies 
most a MAVIR Zrt.-vel együ�működve azon dolgozik, hogy meg-
feleljen a magyar szabályozásoknak és jövőre elindíthassa szolgál-
tatását hazánkban is.

Forrás: Por�olio 

https://cutt.ly/Y0r6fxo
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romlásával és munkahelyek megszűnésével járna. 
A Tanács keddi ülésén – a korábbi tervekkel ellen-
tétben – végül erről az előterjesztésről nem 
szavaztak a 27-ek, ahogy a magyar helyreállítási 
alap (RRF) folyósításáról sem. A Bizo�ság múlt 
he� sajtótájékoztatóján jelente�e be, javasolja a 
Tanácsnak, hogy fogadja el hazánk helyreállítási 
tervét, ellenben a folyósítását kösse a korábban 
vállalt mérföldkövek teljesítétéhez. Akkor az EB a 
7,5 milliárd eurós felzárkóztatási forrás befagyasz-
tása melle� is döntö�, amíg Magyarország nem 
bizonyítja, hogy teljesíte�e a meghatározo� felté-
teleket, illetve tartós eredményeket sikerült elér-
nie az igazságügyi rendszer függetlenítésében és 
a korrupció elleni küzdelemben. Az RRF-et 
december 31-ig kellene elfogadnia a Tanácsnak, 
különben hazánk elesik az 5,8 milliárd eurós 
költségvetési támogatás 80%-ától, azaz 4,65 milli-
árd eurótól. Az ülés utáni sajtótájékoztatón a cseh 
pénzügyi tárca vezetője jelente�e be, hogy a 
soros elnökség felkérte a Bizo�ságot, készítsen 
egy frissíte� értékelést a magyar helyze�el 
kapcsolatban, amelyben figyelembe veszik a 
november 19-i határidő lejárta óta történt előre-
lépéseket is. „Egy csomagban kezeljük a magyar 
helyreállítási terv, az Ukrajnának nyújtandó 18 
milliárd eurós pénzügyi támogatás és a globális 
minimumadó ügyét: ha egy kérdésben nincs meg-
állapodás, a többiben sincs” – magyarázta a dön-
tést Zbyněk Stanjura Brüsszelben.

Forrás: MTI, Por�olio

Az Európai Bizo�ság korábbi javaslata alapján az 
EU 2023-ban 18 milliárd euró kedvezményes 
hitelt nyújtana a február óta háború sújto�a 
Ukrajnának. A brüsszeli testület a pénzügyi 
támogatást hitelből fedezné, a kölcsönt pedig a 
tagállamok közösen törlesztenék. A pénzügymi-
niszterek keddi ülésén (ECOFIN) Varga Mihály 
bejelente�e, Magyarország ebben a formában 
nem támogatja az előterjesztést, így a költségve-
tési törvény módosítását sem. A tárcavezető azt 
javasolta, hogy kollek�v hitelfelvétel helye� az 
Unió inkább a közös költségvetés terhére nyújt-
son támogatást Ukrajnának, és csak a kamatot 
kelljen a tagállamoknak finanszírozni. Ez 6 millió 
eurót jelentene Magyarországnak, 2024-től.

Mivel a közös hitelfelvétel elindításához egyhan-
gú döntésre van szükség, a soros elnökséget 
vezető Csehország pénzügyminisztere, Zbyněk 
Stanjura szerint az Unió pénzügyi szakértőinek 
következő lépésként azt kell kidolgozniuk, 
hogyan tudnak Magyarország nélkül közös 
támogatást nyújtani Ukrajnának. Ezt vagy bilate-
rális szerződésekkel, vagy a többi tagállam szoro-
sabb együ�működésével lehet megvalósítani. A 
másik feltétellel, a globális minimumadó beve-
zetésével kapcsolatban is szemben áll egymással 
az uniós  és a magyar álláspont. Az erre vonatko-
zó tervezet alapján a magyarországi társasági 
adót 9%-ról 15%-ra kellene emelni, de a 
kormány azzal indokolja ellenvetését, hogy ez az 
intézkedés az ország versenyképességének

Magyarország nem támogatja az európai költségvetési törvény módosítását, amire az Európai Unió által 
Ukrajnának szánt pénzügyi támogatási csomag elfogadásához le� volna szükség. A magyar helyreállítási 
terv elfogadását, illetve a felzárkóztatási forrás megvonását a globális minimumadóval és az ukrán hitelfo-
lyósítással egy csomagban fogja kezelni az Európai Tanács. Cél, hogy az év végégig mindegyik kérdéssel 

kapcsolatban kompromisszum szülessen. 

DÖNTÉSEK NÉLKÜL
A PÉNZÜGYMINISZTEREK ÜLÉSE BRÜSSZELBEN

Fotó:  Varga Mihály pénzügyminiszter – Európai Unió
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Az EU-Nyugat-Balkán csúcson több vezető bizako-
dóan nyilatkozo� arról, Bosznia-Hercegovina 
hamarosan hivatalos tagjelölt lehet, a koszovói 
elnök pedig bejelente�e, Pris�na még idén 
benyújtja csatlakozási kérelmét. A zárónyilatkozat 
szerint a tagállamok megerősíte�ék, elkötelezet-
tek a nyugat-balkáni bővítés iránt, viszont a folya-
matnak hiteles reformokon kell alapulnia.

A résztvevők azt is megerősíte�ék, hogy közösen 
kell fellépniük a régióban ismét megerősödö� 
illegális bevándorlás és embercsempészet ellen. 
Az Európai Határ- és Partvédelmi Ügynökség 
(Frontex) adatai szerint az év első 10 hónapjában 
több mint 128 ezer illegális határátlépést regiszt-
ráltak az EU-ba a Nyugat-Balkánon keresztül. Ez 
168%-os növekedést jelent a tavalyi év azonos 
időszakához képest.

Az EB a csúcstalálkozó elő� nap te�e közzé 
együ�működési cselekvési tervét, amely 20 azon-
nali opera�v intézkedést tartalmaz. „A migráció 
közös kihívás, amelyet közösen kell kezelnünk, 
egyik tagállamunkat és nyugat-balkáni partne-
rünket sem hagyjuk egyedül a rájuk váró kihívá-
sokkal” – fogalmazo� Margarí�sz Szkínász, az 
európai életmód előmozdításáért felelős alelnök. 
Az elképzelések 5 csoportba sorolhatók: a határ-
igazgatás megerősítése a migrációs útvonalakkal 
érinte� szakaszokon; a menekültügyi eljárások 
felgyorsítása, a befogadókapacitás támogatása; a 
migránscsempészet elleni küzdelem; a visszafoga-
dással kapcsolatos együ�működések és a vissza-
küldések hatékonyabbá tétele; illetve a vízumpo-
li�ka összehangolása.
Forrás: MTI, Európai Bizo�ság

2023 októberétől fokozatosan eltörlik a 
roaming-díjakat Albánia, Bosznia-Hercegovina, 
Észak-Macedónia, Szerbia, Montenegró és 
Koszovó területén. Az EU-tagállamok és a hat 
nyugat-balkáni ország  vezetőinek keddi csúcsta-
lálkozója elő� erről írt alá megállapodást Tiraná-
ban a térségben működő 10 mobilszolgáltató. 
Várhelyi Olivér, az Európai Bizo�ság bővítési és 
szomszédságpoli�káért felelős tagja „valódi és 
konkrét” integrációs lépésnek nevezte a  dön-
tést, amely közelebb hozza egymáshoz a két 
térség lakóit.

Legalább ennyire szimbolikus az is, hogy a  csú-
csot most először  a régió egyik országában, 
Albániában tarto�ák. A 27-ek ezzel jelezni akar-
ták a hat államnak, hogy bár az utóbbi években 
nagyon lassan haladt a csatlakozási folyamat, a 
régió stratégiailag fontos az EU-nak. Az 
orosz-ukrán háború mia� Brüsszel a�ól tart, 
hogy Moszkva (és Kína) az Unió közvetlen szom-
szédságában, újabb régióban növelhe� a befo-
lyását. Ursula von der Leyen bizo�sági elnök – 
utalva arra, hogy Szerbia nem csatlakozo� az 
oroszok elleni szankciókhoz – állásfoglalásra 
sürge�e a hat országot, amelyeknek számára 30 
milliárd eurós á�ogó gazdasági és befektetési 
tervet indíto�ak el: „Mi (az EU) vagyunk a 
legnagyobb befektető. Mi vagyunk a legközeleb-
bi partner, és ezért a vita arról is szól, hogy el kell 
dönteniük, melyik oldalon állnak, a demokrácia 
oldalán”, hozzátéve, hogy „Oroszország megpró-
bál befolyást gyakorolni (a Nyugat-Balkánon). 
Kína is megpróbál befolyást gyakorolni”. Edi 
Rama albán kormányfő szerint a béke és a stabi-
litás szempontjából is fontos a balkáni bővítés.

EU–NYUGAT-BALKÁN-CSÚCSTALÁLKOZÓ

Fotó:  EU–Nyugat-Balkán-csúcstalálkozó résztvevői Tiranában, Geopardo Adnan Beci – Európai Bizo�ság
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Szulejmán szultán háremhölgyei, janicsár kedvence, omlós, pikáns oldalas 

almás kroke�el és olívás zöldekkel – ilyen fogások szerepelnek a Kőszeg 
központjában található Bécsikapu é�erem étlapján, a séf kedvencei közö�. 

A város kiemelkedő turistalátványossága, a Jurisics vár közvetlen közelében 
található vendéglő helyén már az 1990-es évek elő� is működö� söröző. 
„Az étterem körülbelül 60 főnek nyújt kényelmesen ülőhelyet, dekoráció-
jával, kialakításával a középkort igyekeztünk megidézni. Fűthető kerthe-
lyiségünk – ahol akár 100 főt is le tudunk ültetni egyszerre, a Diák Sétá-
nyon lévő asztalokkal együtt – szintén a középkori hangulatot idézi: 
pajzsokat, kardokat és lándzsákat láthatnak vendégeink, mintha tegnap 

hagyta volna itt Jurisics Miklós várvédő kapitány és serege” – muta�a be a 
vendéglőt Buza Norbert pincér, aki egy személyben a projekt felelőse is.

Aki betér hozzájuk ebédelni, az étlapon szereplő fogásokon kívül hétköznap 
háromféle, hétvégén pedig egyféle menüből fogyaszthat. Egy szerdai menü példá-

ul gulyáslevesből áll, amely mellé kumplis tészta, baconbe tekert csirkemell, vagy 
csőben sült zöldségek választhatók. „Étlapunkon igyekezünk a magyar tradicionális ételeket 

a középpontba helyezni, de folyamatosan megújulunk, új konyhatechnológiákat vezetünk be, 
haladunk a korral. Az éttermünkbe látogatók megismerkedhetnek a kőszegi borokkal, amelyeket 
a helyi termelőktől szerzünk be. Különlegességnek számít még a szintén itteni vállalkozó által 
forgalmazott Kőszegi kézműves sör, amely nemzetközi szinten is több díjat nyert már. Megkóstol-
ható nálunk csapra verve, de aki el szeretné vinni, üveges kiszerelésben is megveheti” – részle-
tezte a vendégcsalogató extrákat Buza Norbert.

Mivel korábban is foglalkozta�ak már gyakornokokat, így tapasztala�al jelentkeztek a 
GINOP-5.2.4-19 kódszámú, Új gyakornoki program című felhívásra. Szakács, pincér és konyhai 
kisegítő munkakörbe ve�ek fel fiatalokat, akiknek a pályáza� támogatásból különböző eszközö-
ket vásároltak, amely a tanulásukat, fejlődésüket segíte�e. Közte egy szuvidáló gépet, amelynek 
köszönhetően a pályakezdő fiatalok elsajá�thatják náluk a vákuum ala�, alacsony hőmérsékle-
ten elkészíte� húsok �tkát is. „A három gyakornok közül majdnem mindenkinek sikerült állást 
biztosítani. Szerencsénkre olyan motivált fiatalokkal dolgoztunk együtt, akik szeretnék és szere-
tik is ezeket a szakmákat. Olyan vállalat a miénk, ahol igyekszünk megbecsülni a jó munkaerőt. 
A legtöbbjüket az elvégzett szakmájukban sikerült alkalmazni, miután sikeres vizsgát 

GYAKORNOKI PROGRAM KŐSZEGEN



Nemze� Programok Igazgatóság

  6

latra fiatal pályakezdők, akikkel immár ún. szakkép-
zési munkaszerződést kötnek. Ez azt jelen�, hogy a 
belépésüktől kezdve gyakornoki fizetést kapnak. A 
vizsgáztatásuk azonban már nem a Bécsikapu é�e-
remben, hanem a diákok oktatási intézményében 
történik. „Jelenleg is foglalkoztatunk gyakornoko-
kat. Azok a tanulóink, akik szeptemberben kezdtek, 
rengeteget fejlődtek az elmúlt 3 hónapban. Végző-
seink pedig jó úton haladnak a sikeres vizsgatétel 
felé. Ezúton is sok sikert kívánok nekik!”  

Fotók: Bécsikapu é�erem

„A COVID-19-világjárvány 
minden vállalkozás forgató-
könyvét átírta. Így sajnos a 
3 gyakornok foglalkoztatása 
a pandémia miatt kisebb-na-
gyobb akadályokba ütközött. 
Rövidebb időre az éttermet 
üzemeltető Alpokalja Vendéglátó 
Kft. is rákényszerült, hogy szüneteltesse a tevé-
kenységét, ezért 2 gyakornokuk felmondott, mind-
ezt jelezék a Támogató felé. Végül egyhónapos 
kényszerszünet után pótolták a gyakornokokat, de 
a beszerzett eszközöket is felülvizsgáltuk, módosí-
tottuk. A járványtól függetlenül egy ilyen projekt-
nek lehetnek buktatói is: például az, hogy a célcso-
porttal szembeni elvárások érvényesek a pótlóla-
gosan felvett gyakornokra is. Fontos, ha netán 
nehézségekbe ütközünk, soha nem szabad feladni! 
Semmi sem könnyű a mai világban, mindenért 
tenni kell, utána járni, és tájékozódni. Ez mindkét 
fél felelőssége. A kedvezményezettek sokszor abba 
a hibába esnek – tisztelet a kivételnek –, hogy majd 
a tanácsadó megoldja az adott problémát. Mi a 
kedvezményezett helyett nem cselekedhetünk, de 
minden tőlünk telhetőt megteszünk azért, hogy az 
adott projektet sikeresen meg tudja valósítani.”

Fekete-Pataki Edit, tanácsadó, Szombathely
 

tettek a cégünknél. Sajnos akadt olyan is, aki 
becsülettel elvégezte a szakmát, de nem szeretett 
volna ebben dolgozni, ezért vagy tovább tanult 
vagy másik ágazatban helyezkedett el” – mesélt a 
tapasztalatokról az é�erem munkatársa, aki szerint 
a legnagyobb kihívást mindig az új gyakornokok 
képzése jelen� a számukra, de gördülékenyen 
kezelnek minden nehézséget, szerencse, hogy  
általában „rugalmas és haladó szellemű csapattal 
dolgozhatunk együtt, ezért nem jelent nehézséget 
nekik a tanulás” – te�e hozzá.

Ami az eszközfejlesztést ille�, számítógépes 
számlázórendszert alakíto�ak ki, illetve ve�ek 
hozzá két érintőképernyős számítógépet, amellyel 
a rendeléseket tudják könnyebben és gyorsabban 
felvenni. A konyhai eszközök közül az egyik legje-
lentősebb beszerzésük egy mosogatógép volt. 
Mivel a pályázat megvalósítása a világjárvány 
idejére ese�, a lezárások mia�, vagy éppen annak 
köszönhetően átalakíto�ák a szolgáltatásukat: 
„Igyekeztünk a legjobbat kihozni a helyzetből. 
Szerencsére mindent, amit terveztünk sikerült 
megvalósítani. Éttermünk a bezárás alatt átállt 
kiszállításra, hál’ Istennek, nem kellett megválnunk 
a nyolc alkalmazottunk közül senkitől sem vagy 
bezárnunk” – számolt be a projekt menedzsere az 
utóbbi időszak egyik legnehezebb időszakával 
kapcsolatos eredményekről.

Az utóbbi években egymást érik a válságos idősza-
kok, amelyek különösen a vendéglátó helyeket 
sújtják. „Érint minket is sajnos a mostani energia-
válság, ahogy, úgy gondolom, minden vendéglá-
tóst az országban. Fokozottan figyelünk az energia-
felhasználásra, de természetesen úgy, hogy azt a 
betérő vendégek egyáltalán ne érzékeljék,  és 
kollégáink munkavégzésére se legyen hatással” – 
mondta Buza Norbert, aki megoszto�a azt is, hogy 
a szakképzési rendszernek köszönhetően szinte 
folyamatosan érkeznek hozzájuk kötelező gyakor-

https://cutt.ly/J0r6jQG
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SHOP OF REGION 
A VIDÉK ÍZE HATÁROK NÉLKÜL

Manapság egyre nehezebb a mezőgazdasági, kereskedelmi, turisz�kai kis- és 
középvállalkozásoknak érvényesülniük a nagy, nemzetközi cégek, valamint 
kereskedelmi üzletláncok melle�. Ennek legfőbb oka, hogy a helyi vállalkozá-
sok nem tudnak mindenhol jelen lenni, és nem engedhe�k meg maguknak, 
hogy több felületen reklámozzák termékeiket. A vásárlói igények mia� fenn-
maradásukhoz nem elég csak online üzleteket működtetni, elengedhetetlen 
a fizikai jelenlét, amely egy kisvállalkozás számára nehezen finanszírozható. 
Emia� merült fel az ötlet, hogy létrejöjjön egy társulás, amelynek célja, hogy 
a vidéken gyárto� élelmiszereket, kézműves termékeket és szolgáltatásokat 

közösen értékesítsék nagyvárosokban. 
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Chris�an Fraissler-Simm elmondta, hogy a helyi terme-
lőkkel több csatornán indíto�ák el az együ�működést: 
egyrészt az érinte� partnerek már meglévő hálózatán 
keresztül, másrészt pedig az illetékes helyi szervezetek 
(pl. Agrárkamara) segítségével. Összességében 
elmondható, hogy a felkerese� termelők pozi�van 
fogadták a közös üzlet nyitásának ötletét, csupán azok 
utasíto�ák vissza a társulást, akiknek nem volt kapacitá-
suk részt venni abban. A helyi termelőkön kívül több 
regionális szervezet is társult a projekt megvalósításá-
hoz. A Kereskedelmi Kamara, Agrárkamara és a LEADER 
csoport például megígérte, hogy a bécsin kívül létre-
hoznak egy másik üzletet is, illetve, hogy a helyi terme-
lőkkel kiépítenek egy széleskörű kommunikációs háló-
zatot.

A projektgazda részletesen mesélt nekünk az eddigi 
sikerekről is: „A Shop of Region projekt idén év végén 
zárul. A legfontosabb eredményeink közé tartozik, hogy 
a helyi termékek forgalmazásával kapcsolatos legjobb 
módszerekről összeállítottunk egy gyűjteményt, végez-
tünk egy piackutatást az igények felmérése érdekében. 
A 400 megkérdezett 70%-a azt mondta, fontos számá-
ra, hogy a vásárolt termékek előállítását gazdák

A határon átnyúló Interreg V-A Ausztria-Magyarország 
Együttműködési Programban támogato� Shop of 
Region projekt a Kisalföldi Vállalkozásfejlesztési Alapít-
vány és a Regionalentwicklung Oststeiermark 
(Kelet-Stájerország regionális fejlesztéséért felelős 
szervezet) összefogásával indult 2021 nyarán azzal a 
céllal, hogy megvalósítsa ezt az elképzelést. Az ebben a 
hónapban végződő közös munka tapasztalatairól és az 
elért eredményekről Christian Fraissler-Simm, projekt-
vezető beszélt nekünk.

„2020-ban készült egy felmérés a kelet-stájerországi 
élelmiszertermelők körében. Ennek eredményeként 
több helyi vállalkozó is kifejezte igényét, hogy szeretné, 
ha termékét Bécsben és más, a régión kívüli nagyváros-
ban is értékesíthetné. A magyar partnereinkkel folyta-
tott megbeszéléseken kiderült, hogy a határon túli 
termelők részéről szintén van igény egy üzlethelyiség 
létrehozására valamelyik nagyvárosban. Innen jött a 
projektötlet, majd kidolgoztuk a koncepciót, az üzleti 
tervet, végül meghívtuk az összes helyi élelmiszerterme-
lőt a közös munkára” – idézte fel a partnerség kezdeté-
nek időszakát a projek�elelős. A vezetőpartner képvi-
selője hozzáte�e, a legfontosabb céljuk az elképzelések 
megvalósítása során az volt, hogy új lehetőségeket és 
piacot tudjanak biztosítani a helyi kis- és középvállalko-
zók számára, ezzel segítsék őket a cégeik működtetésé-
ben, azok fenntartható fejlődésében. Ennek első lépése 
a hamarosan megnyíló bécsi üzlet létrehozása.

https://cutt.ly/a0r6lNZ
https://cutt.ly/X0r6xcm
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előtt álló legnagyobb akadály, míg az együttműködést 
leginkább a bürokrácia, az eltérő szabályozás a határ 
két oldalán, illetve a nyelvi akadályok nehezítik. Annak 
ellenére, hogy ezek a kézzel előállított termékek jobb 
minőségűek, mint az ipari, >>futószalagon<< gyártott 
áruk, és előállításuk is környezetbarátabb, általában 
drágábbak is. A növekvő infláció megváltoztatja a 
vásárlási szokásokat is, az emberek olcsóbb élelmiszere-
ket keresnek. Emiatt is fontos, hogy a helyi termékeknek 
több értékesítési lehetőséget biztosítsunk. Ilyen a 
projekt keretében Bécsben nyíló bolt is” – részletezte a 
bonyodalmakat az osztrák partner, akit ezt követően a 
jövőről és a várható folytatásról kérdeztünk. „A fennálló 
partnerség nagyon jól működik, mindkét félnek érdeke 
lenne a folytatás. Természetesen ennek az a feltétele, 
hogy a mostani közös munka eredményesen záruljon. 
Már több találkozón elhangzott, hogy a Shop of Region 
projekt folytatása és továbbfejlesztése a magyar, illetve 
az osztrák fél szerint is előnyös lenne” – mondta Chris�-
an Fraissler-Simm, aki kiemelte továbbá, hogy remény-
kedik abban, hogy az üzlet a mostani gazdasági válság 
ellenére sikeres lesz, és a jövőben több, a régióban 
található nagyvárosban, például Győrben, Grazban 
vagy akár Budapesten is nyílnak hasonló boltok.

h�ps://youtu.be/O0YhjaAdQyU

Fotók: Shop of Region, Pixabay

végezzék, illetve, hogy ezeket az árukat termelői 
boltban vagy a piacon vásárolhassák meg. 
97%-uknak pedig nagyon fontos, hogy helyben 
előállított terméket vehessenek. Emellett kidolgoz-
tuk a Bécsben hamarosan megnyíló bolt üzleti tervét, 
amely átültethető más nagyvárosokra is. De ami a 
legfontosabb: helyi termelők összefogásával, termékeik 
árusítására nemsokára megnyitjuk Ausztria fővárosá-
ban az első boltunkat.”

A helyi termelők egyébként már tarto�ak az üzletben 
kóstolókat a termékeikből a projekt megvalósítása 
során, illetve a turisz�kai vállalkozások is rendeztek 
bemutatót. Chris�an Fraissler-Simm kiemelte, hogy 
több európai országban (pl. Hollandiában, Olaszország-
ban, Belgiumban és Németországban) is létezik már 
olyan üzle� modell, amely a kisvállalkozók kézzel készí-
te� termékeinek értékesítésére épül, de egyik sem egy 
határon átnyúló régió összefogásával valósult meg. 

Az osztrák-magyar együ�működéssel kapcsolatban 
megtudtuk, hogy a két fél közö� nagyon könnyen 
mennek az egyeztetések, egymást egyenértékű 
partnernek tekin�k, így a kivitelezés megfelelő ütem-
ben halad. Ugyanakkor akadnak gondok is, amelyeket 
időnként nehéz kezelni. A projektvezető a legnagyobb 
problémának a mostani, napról-napra változó gazdasá-
gi helyzetet tartja. „A bizonytalanság és a további 
befektetések visszatartása a tervezés és megvalósítás

https://cutt.ly/40r6vyM

